

ضمانات دائني شركة الشخص الواحد دراسة تحليلية في نظام الشركات السعودي واحكام القضاء

اعداد الطالب: خالد بن سعد العتيبي

اشراف: أ.د نايف بن سلطان الشريف

المستخلص

تناولت هذه الدراسة موضوع ضمانات دائني شركة الشخص الواحد دراسة تحليلية في نظام الشركات السعودي واحكام القضاء، ومن اهم المواضيع التي تناولتها الدراسة، في المبحث التمهيدي الطبيعة القانونية الخاصة بالشركة، وكذلك في المبحث الأول ضمانات دائني الشركة حال نشاطها، وفي المبحث الثاني أثر العوارض التي تصيب الشركة وتؤثر على الدائنين.

واتضح من خلال هذه الدراسة ان مسؤولية المؤسس في شركة الشخص الواحد عن ديون الشركة والتزاماتها محدودة بمقدار ما قدمه في رأس المال دون ان تمتد مسؤوليته الى ذمته المالية، وهو ما يشكل فارقاً جوهرياً بين شركة الشخص الواحد والانواع الأخرى من الشركات.

كما انه تتسم الرقابة على شركات الشخص الواحد بالضعف وعدم الفاعلية في ظل غياب الجمعية العامة ورقابة الشركاء لبعضهم البعض، ومن هنا تبدو أهمية الرقابة الخارجية، مما يستدعي ضرورة معالجة ذلك بما يضمن تدقيق الحسابات، وتوفير الضمانات والحماية للمتعاملين مع الشركة، عن طريق إخضاع شركة الشخص الواحد لمزيد من الرقابة من الجهات المختصة بما يضمن الرقابة المالية على أعمال الشركة.

Guarantees of creditors of a one-person company: An analytical study of the Saudi Companies Law and Case Law

Prepared by: Khalid Alotaibi

Supervised by: Prof. Naif S. Alshareef

Abstract

This study dealt with the issue of the guarantees of the creditors of the one-person company, an analytical study in the Saudi corporate system and the rulings of the judiciary. the company and affects the creditors.

It became clear through this study that the responsibility of the founder in the one-person company for the company's debts and obligations is limited to the amount he provided in the capital without extending his responsibility to his financial liability, which constitutes a fundamental difference between the one-person company and other types of companies.

The oversight of one-person companies is also characterized by weakness and ineffectiveness in the absence of the General Assembly and the partners' oversight of each other. Hence the importance of external oversight appears, which necessitates the need to address this in a way that ensures auditing of accounts, and the provision of guarantees and protection for those dealing with the company, by subjecting the person's company The one for more control from the competent authorities to ensure financial control over the company's business.